
Ettepaneku esitaja Ettepanek-kommentaar RMK vastus
Saverna KesKus 
MTÜ esindajad 5. 
septembri arutelul

Ettepanek kujundada kogu suusaradade ümbrus 
ja KAH ala parkmetsaks: raiuda kõik kuused ja 
jätta alles kõik männid ja terved kased.

 Arvestame metsatööde plaani 
koostamisel.

Saverna KesKus 
MTÜ esindajad 5. 
septembri arutelul

Ettepanek teha maapinna ettevalmistus ja 
istutada esimesel võimalusel männid.

 Arvestame metsatööde plaani 
koostamisel.

Saverna KesKus 
MTÜ esindajad 5. 
septembri arutelul Ettepanek koguda alalt raidmed ja võsa.

 Arvestame metsatööde plaani 
koostamisel.

Saverna KesKus 
MTÜ esindajad 5. 
septembri arutelul

Ettepanek kavandada raied 2024. aasta 
augustisse ja teha tööd kuival ajal,  et poleks rada 
de rikkumist.  Arvestame metsatööde läbiviimisel.

Saverna KesKus 
MTÜ esindajad 5. 
septembri arutelul

Ettepanek kasutada kogenud ja oskuslikke 
masinamehi raietöödel, et töö saaks kvaliteetne.  Arvestame metsatööde läbiviimisel.

Saverna KesKus 
MTÜ esindajad 5. 
septembri arutelul

Ettepanek raiuda jõe-äärselt heinamaalt võsa 
ulatuses, mis  varjab  radade valgustust.

Nõustume, kui rentnik seda soovib 
ja korraldab.

Saverna KesKus 
MTÜ esindajad 5. 
septembri arutelul

Ettepanek jätta raiumata põhja-poolne külg ja 
teha eraldi eraldis selle tähistamiseks. Nõustume.

Saverna KesKus 
MTÜ esindajad 5. 
septembri arutelul Ettepanek rajada puhkekoht.

Nõustume, kui rentnik seda soovib 
ja korraldab.

Saverna KesKus 
MTÜ esindajad 5. 
septembri arutelul

Ettepanek teha suusaradade kõrvale disc-golfi 
rada.

Nõustume, kui rentnik seda 
korraldab.

Indrek Hoop 5. 
septembri arutelul

Ettepanek jätta kõik raiumata ja vajadusel raiuda 
surnud ja radadele ohtlikud puud. Ei nõustu.

Margus Tammai

Minu ettepane Kanepi vallas Saverna 
spordiradadel KAH-alal, on et teostatakse 
maksimaalselt surnud puude raiet, kuid mitte 
intensiivsemaid raieid. Ei nõustu.

Silja Mall

Kuulsin plaanitavast raiest sellel alal ja loodan, et 
soovin maksimaalselt surnud puude raiet lähema 
10 aasta jooksul Saverna spordiradade KAH-alal, 
kuid mitte intensiivsemaid raieid. Ei nõustu.

Ettepanekud Saverna terviseradade ümbruse riigimetsa metsatööde plaanimiseks



Raido Kont

Kuna mina ning minu lapsed on Saverna 
spordiradade kasutajad, siis esitan siin omapoolse 
ettepaneku sealse KAH ala (kvartal SV079, 
eraldised nr. 1, 2 ja 21) metsa majandamiseks. 
Minu peamine sõnum on, et vastavatel eraldistel 
võiks kindlasti loobuda uuendusraiest. Peamised 
põhjendused selleks on järgmised: 1) looduses 
viibides (näiteks sportides) tunneb vähemalt osa 
inimesi ennast oluliselt paremini, kui nad on 
ümbritsetud vanast metsast; 2) spordirajad 
asuvad maantee läheduses ning vana mets aitab 
oluliselt puhverdada sealt tulevat liiklusmüra; 3) 
kui suusarajad on ümbritsetud vana metsaga, siis 
võib talvine suusaradade hooldus olla lihtsam, 
sest lageda alaga võrreldes ei tuiska need nii 
kiiresti täis; 4) eraldised asuvad Leevi jõe 
veekaitse piiranguvööndis. Kuna surnud puid ei 
ole nendes eraldistes praegu palju, siis ei tundu 
ka sanitaarraie kuidagi hädavajalik ning vähemalt 
10 a. perspektiivis võiks nende majandamisest 
üldse loobuda, jättes need looduslikule arengule.

Arvestame osaliselt. Metsaeraldiste 
piire ja raie ulatust on täpsustatud. 
Raiesse mineva  ala pindala on 1,67 
hektarit. Raie käigus säilitatakse  
valdav osa mändidest-kaskedest, 
raiealale  jääb kokku ca 50 
säilikpuud. Maantee servas 
kujundatakse, võsa väljaraiega,  6-7 
meetristest mändidest-kaskedest 
servakooslus. Põhjapoolsesse külge 
(jõgi) jääb raiest välja 0,53 
hektarine ala.  Radade alguses, jõe 
ääres,  säilib 0,22 hektarine kooslus. 

Farištamo Eller

Toetame mõtet Saverna spordiradade KAH-alal, 
mis on 2,4 hektari suurune ja kus kasvab valdavalt 
71-79 aastane kuuse-enamusega segamets ja mis 
on viimase aja suured tuuled ning massiivsed 
üraskilained hästi vastu pidanud, edaspidi 
samalaadsena edasi hoida. Arvestame osaliselt.  

Indrek Hoop

Sealse metsa isenditel-liikidel on kõige suuremad 
õigused sellele metsale (võrreldes spordiradade 
arendajate, metsamajandajate või kohalike 
inimestega), kuna seal on nende kodu. Kommentaar puudub.

Indrek Hoop

Eestimaa Looduse Fond´i nahkhiirespetsialisti 
Lauri Lutsari sõnul on suure tõenäosusega antud 
metsa sellisena vaja Saverna keskasulas (Pärna 
kinnistul) paikneva põhja-nahkhiire koloonia 
toitumisalana (seda kolooniat ja lähialasid on 
uuritud alles 2022. aasta suvest saati ning 
põhjalikumat infot annaksid pikemaajalised 
uuringud kuid riske sellele kolooniale pole mõtet 
tõsta).

Arvestame osaliselt. Metsaeraldiste 
piire ja raie ulatust on täpsustatud. 
Raiesse mineva  ala pindala on 1,67 
hektarit. Raie käigus säilitatakse  
valdav osa mändidest-kaskedest, 
raiealale  jääb kokku ca 50 
säilikpuud. Maantee servas 
kujundatakse, võsa väljaraiega,  6-7 
meetristest mändidest-kaskedest 
servakooslus. Põhjapoolsesse külge 
(jõgi) jääb raiest välja 0,53 
hektarine ala.  Radade alguses, jõe 
ääres,  säilib 0,22 hektarine  kooslus. 



Indrek Hoop

Muu metsaelustiku kaitse - ka näiteks leevikestel 
on vaja kuskil elada (paljud liigid ei saa elada 
lageraielankidel või noores metsas), kuid selline 
lähenemine nagu valdavalt 08.09.2023 väli-
koosolekul kõlama jäi, lisab "piisa niigi täis 
karikasse" ehk paljudel liikide isenditel pole varsti 
piisavalt elu- ja toitumiskohti.

Arvestame osaliselt. Metsaeraldiste 
piire ja raie ulatust on täpsustatud. 
Raiesse mineva  ala pindala on 1,67 
hektarit. Raie käigus säilitatakse  
valdav osa mändidest-kaskedest, 
raiealale  jääb kokku ca 50 
säilikpuud. Maantee servas 
kujundatakse, võsa väljaraiega,  6-7 
meetristest mändidest-kaskedest 
servakooslus. Põhjapoolsesse külge 
(jõgi) jääb raiest välja 0,53 
hektarine ala.  Radade alguses, jõe 
ääres,  säilib 0,22 hektarine kooslus. 

Indrek Hoop

Saverna terviseraja enamik lõike juba kulgeb selle 
sajandi vanemate ja värskemate lageraielankide 
keskel - las loodusenautlejad saavad ka 
rekreatsiooni-keskkonnas oma elamuse. Ja 
praegu selles metsas pole midagi väga põletavat - 
kui antud metsas oleks massiline üraskirüüste või 
suur tormikahju, siis räägiksime läbi ilmselt teistel 
alustel. Kommentaar puudub.

Indrek Hoop

Peale Nõukogude aega on Saverna keskasula 
lähedalt metsi raiutud niigi palju (sealjuures 
riigimetsas tehti viimase aastaga negatiivne 
rekord - mitte kunagi peale Nõukogude aega, 
pole Saverna keskasula lähedases riigimetsas nii 
palju lageraiet tehtud kui viimase aasta jooksul 
ehk ~10,5 ha suurusel alal, lisaks vähemalt üks 
valikulise raie ala) - pigem tuleks mõelda, kuidas 
olevikus-lähitulevikus võimalikult vähe raiuda 
(sealhulgas Saverna keskasula lähedases metsas). Arvestame.

Indrek Hoop
On oluline kaitsta igasugust looduslikku/ 
maastikulist mitmekesisust. Arvestame.



Indrek Hoop

Surnud puude raiest intensiivsem raie antud alal 
süvendaks lähialadel tuule-tormi (muuhulgas 
lähialadel rohkem tuule või tormi poolt heidetud 
elik murtud puid), puude kuivamise ja 
üraskiprobleeme.

Arvestame osaliselt. Metsaeraldiste 
piire ja raie ulatust on täpsustatud. 
Raiesse mineva  ala pindala on 1,67 
hektarit. Raie käigus säilitatakse  
valdav osa mändidest-kaskedest, 
raiealale  jääb kokku ca 50 
säilikpuud. Maantee servas 
kujundatakse, võsa väljaraiega,  6-7 
meetristest mändidest-kaskedest 
servakooslus. Põhjapoolsesse külge 
(jõgi) jääb raiest välja 0,53 
hektarine ala.  Radade alguses, jõe 
ääres,  säilib 0,22 hektarine kooslus. 

Indrek Hoop

08.09.2023 KAH-ala väli-koosolekul tõstatatud 
rajamasina läbimahtuvuse väikse probleemi 
(terviseraja starditõusul) palun lahendada 
liivakallete suurendamise ja geotekstiili abil (nagu 
maanteede ääres sageli tehakse). Sealsed elusad 
puud ankurdavad juurtega sealset pinnast ning 
pole mõtet neid kergekäeliselt sel põhjusel raiuda. Kommentaar puudub.

Indrek Hoop Säilib seenemets. Arvestame.

Indrek Hoop

Kuuseokka probleem/ "probleem" suusaradadel 
suhteliselt lühikest aega suusatamisperioodil ning 
soojeneva ilmastiku tingimustes võib suure 
tõenäosusega kuuse okaste langetamisperiood 
langeda aega, kui suusatada enam ei saa. Kommentaar puudub.

Indrek Hoop

On olemas hea alternatiiv - intensiivsemaks 
spordiraja arenduseks vallamaale Saverna 
keskasulas - noortepargi alale ning kõrvale põllule 
(sealhulgas lõuna poole kasealleed). Seal on 
olemas tehiskünkaid ning saab puuliikide ja 
valgustusega rohkem ning vähem haigettegevalt/ 
"haigettegevalt" varieerida. Kuna terviseraja 
arendajatel on olemas ka tulevikuunistus 
kunstlume tootmiseks, siis ka selle tegemise 
võimalused on ilmselt laiemad Saverna 
keskasulas, kui Saverna terviseraja piirkonnas. Kommentaar puudub.

Indrek Hoop
Sealne loodusõpperada ei kaota isegi osaliselt 
oma mõtet. Arvestame.   

Indrek Hoop

Lasteaia- ja koolilastele oluline õpikeskkond ning 
oluline potentsiaalne õpikeskkond (isegi kui antud 
metsa potentsiaali ei kasutata praegu täiel määral 
ses vallas) Kommentaar puudub.



Indrek Hoop

Vähemusega tuleks ka konsensust ja 
kompromisse otsida (ehk minu ning minu 
mõttekaaslastega antud teemal) - isegi, kui oleme 
kohalikus kogukonnas vähemuses oma vaadetega 
antud metsa tuleviku osas.

Arvestame. Vajadusel  korraldame 
osapooltele täiendava 
metsakoosoleku. 

Indrek Hoop

Minu vaadet antud metsa tuleviku osas jagavad 
vähemalt järgmised inimesed: kohalikust 
kogukonnast Ilse Hoop (Saverna külast), Margus 
Tammai (Saverna külast), Gert Laksberg (Saverna 
külast), Saverna Põhikooli endised õpilased Krista 
ja Merle Keedus (neil on endiselt emotsionaalne 
side antud metsaga kunagiste mälestuste põhjal; 
nad külastavad Lõuna-Eesti inimestena sageli 
oma vanematekodu Sulaoja külas), Raido Kont 
abikaasa ning kahe lapsega (Prangli külast) ning 
mujalt Silja Mall (Tal on emotsionaalne side selle 
metsaga; Tartu linnast), Pille Rossi (Tal on 
emotsionaalne side selle metsaga; Tartu linnast), 
Piret Tammela (Tal on emotsionaalne side selle 
metsaga; Kastre vallast , Uniküla külast) ja Lauri 
Lutsar (Tal on emotsionaalne side selle metsaga 
ning Ta on külastanud vähemalt kahel korral 
antud metsa nahkhiireuuringute raames; Tartu 
linnast).

Arvestame. Vajadusel  korraldame 
osapooltele täiendava 
metsakoosoleku. 

Indrek Hoop

Minu tähtsaimad pühakojad on teatud metsad 
ning antud mets on üks nendest (eri probleemide 
korral aitavad mind erisugused metsad; teatud 
metsatüüpides on teatud meditatsiooni/ plavete/ 
"palvete"/ mõtete jaoks ja teatud teistsuguste). Kommentaar puudub.


